
 

Press Release: HI Canada Urges Defence of the Ottawa Treaty, Four Years into the 

War in Ukraine 

Montreal, February 22, On the fourth anniversary of the war in Ukraine, Humanity & Inclusion 

(HI) Canada, a founding member and co-chair of the International Campaign to Ban Landmines, 

calls on the Government of Canada to reaffirm and actively defend the Ottawa Treaty, a 

cornerstone of global efforts to eliminate anti-personnel landmines and protect civilians. 

Since February 2022, more than 15,000 civilians have been killed and over 40,000 injured in 

Ukraine. According to a study published by HI in June, nearly a quarter of the country’s territory 

is contaminated by landmines, cluster munitions and other explosive remnants of war, 

representing approximately 138,503 km² of land and 14,000 km² of water. 

This widespread contamination continues to severely undermine Ukraine’s recovery and long-

term resilience, placing enormous economic strain on affected communities and blocking the 

rehabilitation of vital agricultural and industrial sectors. As emphasized by HI’s Senior 

Disarmament Advisor, Elliot de Faramond: 

“The contamination is halting agricultural production, hindering reconstruction efforts, and 

restricting humanitarian access. Entire communities have lost access to essential land for 

farming and grazing, pushing rural households into deeper poverty and making them more 

reliant on aid.” 

Humanity & Inclusion’s Impact in Ukraine 

Since 2022, HI has provided over 5,600 people with rehabilitation sessions and nearly 19,000 

with psychosocial support. More than 6,000 assistive devices have been distributed, and 13,000 

people have been referred to relevant public or humanitarian services. Over the past four years, 

HI has also delivered risk education sessions to more than 230,000 people. 

Humanity & Inclusion is developing underwater survey and clearance methods to remove 

explosive ordnance from rivers and flood‑prone areas while also expanding land‑release efforts 

through manual clearance and technical surveys to return land to productive use. Mine Action is 

essential for transport, agriculture, and trade, and is critical to revitalizing economic activity and 

rebuilding infrastructure. 

Anne Delorme, Executive Director of HI Canada, comments:  

https://www.humanity-inclusion.org.uk/sn_uploads/document/Advocacy-factsheet_EO-contamination-in-Ukraine.pdf


“Upholding and defending the Ottawa Treaty is more urgent than ever. As some nations abandon 

this Canadian legacy, our government must reaffirm its leadership to protect civilians from 

hidden dangers. As Mark Carney highlighted in Davos, middle powers must work together on 

global challenges. The Ottawa Treaty is a prime example of how middle powers can unite to 

influence change, set international norms, safeguard human rights and protect civilians. 

Persons with disabilities have been hit hardest by this conflict, facing immense barriers to 

essential services, while the destruction of Ukraine’s energy infrastructure has left them even 

more vulnerable, making HI work more vital than ever.” 

HI Canada is available to provide comment and facilitate interviews with our staff in 

Ukraine. 

-- 

Communiqué de presse : HI Canada appelle à la défense du Traité d'Ottawa, quatre 

ans après le début de la guerre en Ukraine 

Montréal, le 22 février, À l'occasion du quatrième anniversaire de la guerre en Ukraine, 

Humanité & Inclusion (HI) Canada, membre fondateur et coprésident de la Campagne 

internationale pour l'interdiction des mines terrestres, appelle le gouvernement canadien à 

réaffirmer et à défendre activement le Traité d'Ottawa, pierre angulaire des efforts mondiaux 

visant à éliminer les mines terrestres antipersonnel et à protéger les civils. 

Depuis février 2022, plus de 15 000 civils ont été tués et plus de 40 000 blessés en Ukraine. 

Selon une étude publiée par HI en juin, près d'un quart du territoire du pays est contaminé par 

des mines antipersonnel, des armes à sous-munitions et d'autres restes explosifs de guerre, ce qui 

représente environ 138 503 km² de terres et 14 000 km² d'eau. 

Cette contamination généralisée continue de compromettre gravement le redressement et la 

résilience à long terme de l'Ukraine, imposant une charge économique énorme aux communautés 

touchées et bloquant la réhabilitation de secteurs agricoles et industriels vitaux. Comme le 

souligne Elliot de Faramond, conseiller principal en désarmement chez HI : 

« La contamination freine la production agricole, entrave les efforts de reconstruction et limite 

l'accès humanitaire. Des communautés entières ont perdu l'accès à des terres essentielles pour 

l'agriculture et le pâturage, plongeant les ménages ruraux dans une pauvreté encore plus grande 

et les rendant plus dépendants de l'aide humanitaire. » 

L'impact de Humanity & Inclusion en Ukraine 

https://www.humanity-inclusion.org.uk/sn_uploads/document/Advocacy-factsheet_EO-contamination-in-Ukraine.pdf


Depuis 2022, HI a fourni à plus de 5 600 personnes des séances de réadaptation et à près de 19 

000 personnes un soutien psychosocial. Plus de 6 000 appareils fonctionnels ont été distribués 

et 13 000 personnes ont été orientées vers les services publics ou humanitaires compétents.  

Au cours des quatre dernières années, HI a également organisé des sessions de sensibilisation 

aux risques pour plus de 230 000 personnes. 

Humanity & Inclusion développe des méthodes de reconnaissance et de déminage sous-marins 

afin d'éliminer les engins explosifs des rivières et des zones inondables, tout en intensifiant les 

efforts de remise en état des terres grâce au déminage manuel et à des études techniques visant à 

rendre ces terres à nouveau productives. L'action contre les mines est essentielle pour les 

transports, l'agriculture et le commerce, et elle est cruciale pour relancer l'activité économique et 

reconstruire les infrastructures. 

Anne Delorme, directrice générale de HI Canada, commente : 

« Il est plus urgent que jamais de respecter et de défendre le Traité d'Ottawa. Alors que certains 

pays abandonnent cet héritage canadien, notre gouvernement doit réaffirmer son leadership 

pour protéger les civils contre les dangers cachés. Comme l'a souligné Mark Carney à Davos, 

les puissances moyennes doivent travailler ensemble pour relever les défis mondiaux. Le Traité 

d'Ottawa est un excellent exemple de la manière dont les puissances moyennes peuvent s'unir 

pour influencer le changement, établir des normes internationales, sauvegarder les droits 

humains et protéger les civils. 

Les personnes en situation de handicap ont été les plus durement touchées par ce conflit, 

confrontées à d'immenses obstacles pour accéder aux services essentiels, tandis que la 

destruction des infrastructures énergétiques de l'Ukraine les a rendues encore plus vulnérables, 

rendant le travail de HI plus vital que jamais. » 

HI Canada est disponible pour fournir des commentaires et faciliter les entretiens avec 

notre personnel en Ukraine. 


